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Уже не перший рік в українському 
суспільстві ведуться дебати щодо 
майбутнього 30-кілометрової 
Чорнобильської зони відчуження.
З цього приводу виказуються різні 
бачення. З одних слідує, що 
території слід віддати науці та 
туризму, з інших - повернути окремі 
ділянки в господарське 
використання. Про те, яким буде 
майбутнє Зони насправді, 
ексклюзивно розповів "Віснику 
Чорнобиля” перший заступник 
голови Державного агентства 
України з управління Зоною 
відчуження Дмитро Бобро



м ай бутнє чорнобильської зони
МОВОЮ ФАКТІВ

(Початок на стор. 1)

Між тим, після публікації у виданні 
Forbes, що Чорнобиль є найекзотичні- 
шим місцем на нашій планеті, почали ак
тивно обговорювати тему щодо доціль
ності розвитку в Зоні туристичного біз
несу. В глобальній мережі інтернет навіть 
оприлюднили проект розвитку території 
саме в туристичному напрямку, проілю
стрований картинками в З-d зображенні.

УКРАЇНСЬКИЙ ЛАС-ВЕГАС
Всі, хто коли-небудь цікавився пи

танням відновлення Чорнобиля й по
вернення території Зони відчуження в 
господарське використання, обов'язко
во стикався з термінами "реабілітація", 
"рекультивація", "реевакуація" (останнє 
вживають, коли мова йде про повторне 
заселення Зони відчуження). Однак в 
оприлюдненому на zaarchitects.com про
екті розвитку території закритого об’єк
та його автори доповнили цей терміно
логічний перелік ще одним словом -  
"ревіталізація". Більше того, вони вне
сли його в назву свого проекту: "Ревіта
лізація Чорнобильської зони. Розробка 
об'єктів туристичної інфраструктури".

Довідка

Термін "ревіталізація" 
використовується в будівництві, 
реставрації та медицині.
У  будівельників та реставраторів це 
означає комплексне планування 
майбутнього об'єкта, починаючи 
з матеріалів, з котрих буде створено 
або відновлено будівлю, і закінчуючи 
визначенням функціонального 
призначення кожного елемента 
споруджуваного об'єкта. При цьому 
ревіталізація може стосуватися не 
тільки будівель, але й цілих 
архітектурних комплексів. Медична 
суть терміну означає омолодження 
старих тканин організму за допомогою  
нових клітин. Це молодий напрямок у 
медицині, що припускає використання 
стовбурових клітин для отримання, 
наприклад, нової тканини шкіри, а в 
більш широкому сенсі -  це 
омолодження організму

Коментуючи своє проектне рішення, 
його автори зауважують, що спроекто
вані об'єкти повинні закласти скелет 
для подальшого розвитку функцій і 
діяльності людини в Зоні відчуження. 
Основним об'ємно-планувальним еле

ментом слугує монорейкова дорога з 4-ма 
станціями, що розмістяться з південно
го сходу на північний захід. Кожній із 
них відведена своя унікальна функція:

Станція "Казино".
Тут заплановані стоянки для автомо

більного транспорту і недалеко від стан
ції -  річковий порт. Сама ж станція роз
ташована поблизу розважальної зони 
казино. Крім цього, проектом пропону
ється створити в Зоні відчуження "Ук
раїнський Лас-Вегас". Заклади будуть 
розташовуватися на берегах ріки 
Прип'ять. Функціонувати автономно і в 
рамках всього туристичного маршруту. 
Так само на станції й поблизу неї перед
бачені готелі.

Станція "Чорнобиль".
У місті Чорнобиль будується відкри

тий парк-музей, і люди, які прибувати
муть на станцію під такою ж назвою, 
зможуть його відвідати.

Станція "Іллінці".
Вона має стати відправною точкою 

для автобусних екстремальних маршру
тів до міста Прип'ять. Тут також розта
шовуватиметься автобусний парк, об
слуговуючі споруди та пункти мийки 
автотранспорту. Крім цього, на даній те
риторії розміщуватимуться офіси тури
стичних компаній і фірм та управління 
вітровою електростанцією.

Станція "Заповідник".
Ця станція слугуватиме базою вче

них, які досліджуватимуть тваринний і 
рослинний світ у контексті впливу раді
ації й тривалої відсутності господарсь
кої діяльності людини. В західній части
ні Зони відчуження, в місцях, де немає 
лісового масиву, планується розташува
ти вітрову електростанцію, котра буде 
забезпечувати всі об'єкти електроенер
гією. Таким чином, спроектований 
маршрут, на думку його авторів, буде 
екологічним, економічно вигідним і са
модостатнім.

ЗОНА НЕ БУДЕ 
ТУРИСТИЧНОЮ МЕККОЮ

Облаштування придорожніх кафе та 
ресторанів, як запевняє перший заступ
ник голови Державного агентства Укра
їни з управління Зоною відчуження 
Дмитро Бобро, у закритій 30-кілометро- 
вій Чорнобильській зоні не передбача
ється. Та й готелів із розважальною ін
фраструктурою теж не буде, оскільки іс
нуючий небезпечний радіологічний 
фактор не дозволяє розвивати там нічо
го подібного. Що ж до майбутнього цих 
постраждалих територій, а вірніше, по
дальшої на них діяльності, то Дмитро 
Геннадійович повідомив наступне:

-  Один із документів, що зараз готу
ється, а саме концепція розвитку 
діяльності в Зоні відчуження, якраз і 
стосується майбутнього територій та 
містить багато аспектів. У ньому, в пер
шу чергу, зазначена підтримка бар'єр
ної функції, яка передбачає зменшення 
виносу радіонуклідів за межі Зони. І 
хоча цей винос перебуває в установле
них межах, але перед нами все одно по
ставлено завдання його зменшувати. А 
для цього необхідно підтримувати 
бар'єрний захист, постійно зміцнюючи 
існуючі на даних територіях гідротех
нічні споруди, та контролювати, щоб 
вони в разі великих повеней і паводків 
виправдали своє призначення. Крім 
цього, підтримання захисного бар'єра 
для нас є першочерговим завданням 
ще й тому, що він у випадку надзвичай
них природних подій (великих пове
ней, підтоплень і т.ін.) може обернути
ся великим ризиком для населення Ук
раїни. Скажімо, в разі прориву чорно
бильських дамб чи інших гідротехніч
них споруд ті радіонукліди, що нако
пичені в грунті Зони, потраплять до 
річки Прип'ять, а потім водним шля
хом поширяться по всій території на
шої країни. Ось це небезпечно, тому 
даний напрямок діяльності в Чорно
бильській зоні є найважливішим і його 
потрібно розвивати.

Між іншим, і кілька наступних на
прямків майбутньої діяльності в Зоні 
відчуження, за словами першого заступ
ника голови Державного агентства, 
пов'язані з радіацією. Зокрема, один із 
них стосується ефективного викори
стання територій Зони і передбачає зо
середження там небезпечних у радіоло
гічному сенсі об'єктів, які недоцільно 
розташовувати в інших місцях України. 
"У нас, -  говорить Дмитро Бобро, -  вже 
будується сховище на виробничому 
комплексі "Вектор", котре стане голов
ним сховищем для захоронення радіоак
тивних відходів та використаних дже
рел іонізуючого випромінювання з усієї 
України. В першу чергу, цей комплекс, 
звичайно, призначений для відходів 
чорнобильського походження, але нада
лі він буде розширюватися, щоб прий
мати радіоактивні відходи з українських 
атомних електростанцій та інших ви
робництв, де використовувалися джере
ла іонізуючого випромінювання. Д о
цільність такого рішення очевидна: в 
Зоні вже є певний рівень радіоактивної 
забрудненості, при цьому нові об'єкти 
матимуть такий рівень безпеки, що ця 
забрудненість не зростатиме навіть у ра
зі якихось аварійних ситуацій.

Діяльність із поводження з радіоак
тивними відходами, і поточна -  на ком
плексі "Вектор", і майбутня -  в центра
лізованому сховищі з відпрацьованим 
ядерним паливом, завдяки відповідним 
рівням безпеки не зможе призвести до 
помітного підвищення забруднення по
рівняно з тим, що вже є тут за фактом".

Крім рівня безпеки, на користь до
цільності розміщення подібних об'єк
тів саме в Чорнобильській зоні відчу
ження говорять також інші чинники. 
"По-перше, тут відповідна геологічна 
структура, що свого часу, до речі, впли
нуло на вибір місця для будівництва 
Чорнобильської атомної електростан
ції. По-друге, територія Зони є додат
ковим бар'єром і з точки зору фізично
го захисту. Крім того, на даній території 
існують переваги і в організації таких 
сховищ та підприємств.

Тобто в даному випадку виправдову
ються два найважливіші чинники: еко
номічний (зараз відпрацьоване ядерне 
паливо за чималу платню вивозиться до 
Російської Федерації) та безпека", -  
зауважив Дмитро Бобро.

Саме ці чинники, за словами першо
го заступника голови Державного 
агентства України з управління Зоною 
відчуження, сприяли прийняттю ще 
одного рішення. "Такі об'єкти, -  по
яснює мій співрозмовник, -  мають ста-  
тус загальнодержавного значення, а то
му питання про їхнє розміщення вирі
шує Верховна Рада, приймаючи відпо
відний закон. До речі, закон щодо роз
ширення майданчика центрального 
сховища для тривалого зберігання від
працьованого ядерного палива з усіх 
українських АЕС Верховна Рада вже 
розглянула в першому читанні. Зараз 
ми очікуємо на друге читання, коли, 
сподіваємося, даний Закон буде прий
нято, а відтак і це питання вирішиться".

Наступний напрямок розвитку 
діяльності в 30-кілометровій зоні від
чуження, який також формуватиме її 
майбутнє, стосується Чорнобильської 
атомної: це питання зняття станції з ек
сплуатації та перетворення об'єкта 
"Укриття" на екологічно безпечну си
стему. І ось що про нього розповів Дми
тро Геннадійович:

-  Для нас це глобальне завдання, от-' 
кільки даний об'єкт є найбільш небез
печним серед тих, що знаходяться в 
Зоні, а його необхідно довести до без
печного стану. Зараз біля четвертого 
енергоблока реалізується ключовий 
проект, за яким відбудеться згадане 
мною перетворення -  це спорудження 
нового безпечного конфайнменту, нової 
захисної оболонки. За задумом, вона по
винна накрити не лише зруйнований ре
актор, а й об'єкт "Укриття", що вважа
ється тимчасовим і збудований ще 1986 
року. Між іншим, і новий конфайнмент 
не розрахований на вічність. Він при
значений для експлуатації лише протя
гом 100 років. За цей час, відповідно до 
нинішньої стратегії перетворення об’єк
та "Укриття" на екологічно безпечну си
стему, передбачається перезахоронити

Ілюстрації з проекту "Ревіталізація Чорнобильської зони"



всі небезпечні радіоактивні матеріали, 
що знаходяться в ньому. В першу чергу 
це стосується паливовмісних. Проте в 
даному питанні є певні проблеми. Деякі 
з них пов'язані з поточним ходом реалі
зації цього проекту, інші, в певному сен
сі, довгострокові. Тобто, для того, щоб 
перемістити згадані матеріали на по
стійне зберігання, спочатку необхідно 
"обудувати в стабільних геологічних 
формаціях глибинне сховище. Більше 
того, його нам потрібно вже мати хоча б 
років через 30. Тоді нинішні та подальші 
заходи стосовно поводження з радіоак
тивними відходами та відпрацьованим 
ядерним паливом логічно впишуться в 
усі існуючі програми і проекти. Однак, 
щоб його побудувати через 30 років, 
необхідно вже зараз шукати майданчик, 
робити ескізний проект і т.ін. До речі, 
забігаючи трохи в майбутнє, хочу сказа
ти, що таке сховище, на мій погляд, теж 
може бути побудоване в Зоні відчужен
ня, тому що це дозволяє її геологічна 
структура.

Роз'яснив Дмитро Геннадійович і 
майбутню долю тимчасових захоро- 
нень, створених ще 1986-го року в Зо
ні відчуження, котрі, за словами дея
ких політиків, експертів, науковців та 
фахівців, сьогодні становлять найбіль- 

шу загрозу. При цьому він зауважив, 
  що в даному питанні слід їх розподіли
ти за рівнем небезпеки. Найнебезпеч- 
ніші ті, що містять паливовмісні мате
ріали. Це можуть бути якісь конструк
ції реактора, які в момент аварії вибу
хом розкидало по всій території Зон 
відчуження. "Зараз, -  зауважив Дми
тро Бобро, -  у нас реалізується проект 
щодо закриття такого пункту похован
ня, як "Підлісний". Саме цей проект на 
сьогодні є ключовим, оскільки він за
криє проблему міграції радіонуклідів 
із даного сховища. Тому нам важливо 
реалізувати його повністю ще в ни
нішньому році. Це ж саме стосується й 
пункту "3-я черга ЧАЕС"".

Крім згаданих вище пунктів похован
ня в Чорнобильській зоні, за словами 
першого заступника голови Держагент- 
ства, є значна кількість так званих пунк
тів тимчасової локалізації радіоактив
них відходів (це вириті в грунті траншеї, 
в які зібрані РАВ та засипані землею). 
Таких, за різними оцінками, від 800 до 
однієї тисячі. Більш точних даних поки 
що немає. "Питання з цими траншеями 
поки не стоїть на порядку денному, ос
кільки існуючі заходи з підтримання 
бар'єрної функції забезпечують непо- 
трапляння радіонуклідів із них за межі 
Зони відчуження", -  зауважив Дмитро 
Бобро. При цьому додав, що дане питан
ня, безперечно, вимагає вирішення, але 
на даному етапі може бути відкладеним, 
оскільки зараз актуальнішим є захоро-

нення з високоактивними радіоактив
ними відходами.

І ЦЕ ЩЕ НЕ ВСЕ
У планах розвитку діяльності в Чор

нобильській зоні, як повідомив перший 
заступник голови Державного агент
ства, передбачаються також заходи, 
спрямовані на реабілітацію (хоча б част
ково!) її територій. З цього приводу 
Дмитро Бобро розповів наступне:

-  Умовно це можна називати енерге
тичним напрямком, оскільки передбача
ється отримувати і електроенергію, і те
пло, необхідні для підтримки інфра
структури Зони. При цьому зменшува
тиметься обсяг та щільність забруднен
ня грунтів радіонуклідами.

Ліс, що виріс на місці так званого 
"рудого", теж радіоактивний, і його 
можна використовувати лише після 
очистки. Для цього є багато технологій, 
але всі вони дуже дорогі. Тому найопти- 
мальнішим варіантом для Зони є виро
щення швидкоростучих рослин (напри
клад, верби), які з грунту будуть част
ково накопичувати в собі радіонукліди. 
Потім їх, як і згаданий ліс, необхідно 
зрубувати і спалювати на спеціальних 
установках для отримання тепла й 
електроенергії. При цьому частково ре- 
абілітовуватиметься забруднена радіо
нуклідами територія. Крім того, згадані 
установки будуть оснащені потужними 
фільтрами, які не пропускатимуть ра
діонукліди в повітря. З цього приводу 
вже є проект Єврокомісії, в якому роз
роблено техніко-економічне обґрунту
вання інвестицій.

Наступний крок, за словами Дмитра 
Бобра, це створення так званої пілот- 
ної установки. Більше того, вже зараз 
можлива реалізація даного інвестицій
ного проекту, оскільки всі елементи 
технології є. Тим більше, що наявної 
забрудненої сировини (відходи дере
вини внаслідок санітарних рубок) за
раз у Зоні відчуження стільки, що не 
потрібно на даному етапі вирощувати 
швидкоростучі рослини. Її, на думку 
мого співрозмовника, вистачить, щоб 
отримати сумарну потужність елек
троенергії в 100 мегават.

Щодо розвитку в Зоні відчуження 
національного заповідника, то він, без
перечно, є в планах Державного агент
ства України з управління Зоною відчу
ження. Однак даний розвиток, як заува
жив мій співрозмовник, має свої специ
фічні особливості.

-  Це не той заповідник, -  зауважив 
Дмитро Бобро, -  який ми сприймаємо 
в загальноприйнятому розумінні. 
"Чорнобильська пуща" є спеціальною 
заповідною зоною, оскільки розташо
вана на забруднених радіонуклідами 
землях. Тобто це незвичайний заповід

ник. Тому в ньому проводиться значно 
більше обов'язкових заходів для під
тримки радіаційної безпеки. В першу 
чергу, це стосується проведення всього 
комплексу протипожежних заходів, 
котрі в звичайних заповідниках не реа
лізують. Зазвичай, заповідна зона не 
передбачає людського втручання в її 
"життя". В нашому випадку ми не мо
жемо цього дозволити: пожежа на раді
аційно забрудненій території відразу 
несе радіоактивний викид у повітря, 
що викличе міграцію радіонуклідів на 
інші території. Причому для розвитку 
"Чорнобильської пущі" потрібно мати 
ще й законодавчу основу. З цієї точки 
зору, нинішній статут заповідника, на 
мою суб’єктивну думку, потрібно до
опрацьовувати, щоб забезпечити повну 
реалізацію комплексу протипожежних 
заходів: створення водойм, просік, ком
плексу із розчищення й санітарних ру
бок. Скажімо, якщо санітарні рубки мо
жуть реалізовуватися в рамках діючих 
дозвільних документів, то стосовно 
решти -  необхідно вносити відповідні 
зміни до статуту. До того ж, сам розви
ток заповідної зони має відбуватися з 
урахуванням радіаційного фактора.

Іще про два перспективних напрям
ки можливої діяльності, котрі можна 
розвивати в Зоні відчуження. Перший
-  це вирощування енергетичних ро
слин, наприклад, рапсу "У цьому пла
ні, -  говорить Дмитро Геннадійович, -  
території Зони дуже підхо
дять, з урахуванням ниніш
ньої "конкуренції" в Україні 
між продуктовими та техніч
ними рослинами. Останнім 
зараз відводиться менше 
площ. Тож території Чорно
бильської зони в даному ви
падку найоптимальніший 
варіант: грунти неродючі, до 
того ж іще й забруднені ра
діонуклідами".

Другий -  це розміщення сонячних 
електростанцій. "У Чорнобильській 
зоні є великі площі, які не можна вико
ристати в сільськогосподарському обі
гу. Крім того, тут проходять вже готові 
лінії електропередач. Все це говорить 
про те, що тут можна розмістити вели
ку сонячну електростанцію, що потуж
ністю не поступатиметься Чорно
бильській атомній. Правда, даний на
прямок, як і згадані мною вище, досі 
знаходиться на стадії намірів. По дея
ких із них шукаються кошти та креди
ти, але жоден ще не реалізується", -  
пояснив ситуацію перший заступник 
голови Державного агентства.

І насамкінець про напрямок, що по
стійно піднімається в пресі. Мова йде 
про туризм.

-  На мій погляд, термін "туризм" у 
випадку відвідин Чорнобильської зони
-  недоречний. Це відвідування даної те
риторії з метою ознайомлення, які наше 
Агентство, як орган державного упра
вління, повинне організовувати згідно з 
нормою (Стаття 10) Закону "Про вико
ристання ядерної енергії та радіаційної 
безпеки". У даній нормі зазначається, 
що "Громадяни України з пізнавальною 
метою мають право на відвідування у 
встановленому порядку ядерних уста
новок, а також об'єктів, призначених 
для поводження з радіоактивними від
ходами”. І не більше. Тому туризму, в 
класичному розумінні, з готелями та 
придорожніми кафе й ресторанами, в 
Чорнобильській зоні не буде. Між тим, 
таке ознайомлення, на мій погляд, є ду
же важливим з точки зору інформацій
ної політики ядерної галузі, як такої.

В результаті подібних відвідувань у 
свідомості людини відбувається пере
лом від неприйняття ядерної енергети
ки до її сприйняття.

У цьому сенсі для мене показовим є 
досвід Швеції: 20 років тому її грома
дяни були проти атомної енергетики, 
зараз -  навпаки, місцеві громади бо
рються за те, щоб на їх територіях бу
дувалися ядерні об'єкти (атомні стан
ції, сховища тощо).

Правда, я не знаю, як тепер на це 
вплине ситуація з аварією на японській 
"Фукусімі". Швидше за все, вона в чер
говий раз загальмує розвиток ядерної 
енергетики, хоча з моєї точки зору, для 
нашого суспільства альтернативи їй по
ки що немає.


